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G20: Redresarea
economicã va fi slabã
din cauza riscurilor
din þãrile emergente

ªefii de state ºi de guverne din
G20 au avertizat, la încheierea sum-
mitului de la Sankt Petersburg, cã re-
dresarea economiei mondiale va fi
slabã din cauza riscurilor legate mai
ales de economiile emergente, iar
bãncile centrale s-au angajat din
acest motiv sã modifice politicile
monetare cu precauþie.

Bãncile centrale au rãspuns apelu-
rilor statelor emergente, ale cãror mo-
nede s-au depreciat puternic în acest
an din cauza temerilor legate de im-
pactul planului Rezervei Federale a
Statelor Unite (FED) de a restrânge în
acest an mãsurile de stimulare a eco-
nomiei americane, transmite AFP.

“Bãncile noastre centrale s-au anga-
jat ca schimbãrile politicilor monetare
sã fie precaute ºi comunicate clar”, se
aratã în comunicatul final al G20.

Liderii G20 au recunoscut totoda-
tã cã accelerarea creºterii economice
va fi însoþitã de tranziþia spre norma-
litate a politicilor monetare.

Comunicatul noteazã nevoia ur-
gentã de întãrire a redresãrii mondia-
le ºi de generare a unei creºteri eco-
nomice mai puternice, pentru crea-
rea de locuri de muncã, ºi reitereazã
prioritatea datã creºterii în raport cu
disciplina bugetarã.

Între riscurile menþionate se numã-
rã încetinirea creºterii în economiile
emergente, care reflectã în unele ca-
zuri volatilitatea fluxurilor de capital,
condiþiile financiare dificile ºi insta-
bilitatea preþurilor materiilor prime.

Þãrile emergente în frunte cu Chi-
na sunt afectate în prezent de înceti-
nirea creºterii economice. La acest
fenomen s-au adãugat în ultimele
luni ieºirile masive de capital de-
clanºate de semnalele date de FED
privind intenþia de a restrânge mãsu-
rile excepþionale de stimulare a
creºterii economice. n

Finanþare pentru Oltchim din
vânzarea Ramplast

Comitetul Creditorilor combi-
natului Oltchim este convo-
cat, miercuri, ca sã aprobe

vânzarea Ramplast, producãtorul de
profile PVC deþinut de societatea
vâlceanã. Avocatul Gheorghe Pipe-
rea, unul dintre administratorii judi-
ciari ai Oltchim, ne-a declarat:
„Avem un cumpãrãtor pentru Ram-
plast ºi avem ºi o ofertã de preþ.
Cumpãrãtorul este o societate din

România care are piaþã de desfacere
în Ucraina ºi Moldova. Creditorii
trebuie sã aprobe tranzacþia. Banii
vor fi folosiþi pentru procesul de
producþie al combinatului, în condi-
þiile în care CEC Bank ne-a anunþat
cã nu va acorda un nou împrumut
pentru Oltchim. Astfel, din sectorul
bancar, ne rãmâne finanþarea de la
Piraeus Bank ºi de la Banca Transil-
vania. Dosarele de creditare au fost

finalizate ºi aºteptãm acordul final
al celor douã bãnci”.

Domnia sa estimeazã cã raportul
de evaluare asupra activelor Oltchim
va fi gata în aceastã sãptãmânã.
Acest raport, important în procesul
de privatizare a combinatului, va fi
supus aprobãrii Comitetului Credi-
torilor, iar apoi va fi constituit
Oltchim 2 (o societate tip special
purpose vehicle). Constituirea
Oltchim 2 este estimatã pentru
perioada 20-30 septembrie atât de
cãtre Gheorghe Piperea, cãt ºi de cã-
tre ministrul Economiei, Varujan
Vosganian.

Cel mai probabil, finalul lunii sep-
tembrie va fi ºi termenul limitã de
depunere a ofertelor investitorilor
interesaþi de Oltchim.

Vineri, Varujan Vosganian a de-
clarat: „În perioada 20-30 septem-
brie, administratorii judiciari
Oltchim (n.r. Gheorghe Piperea ºi
Nicolae Bãlan) vor definitiva con-
struirea unui vehicul de investiþii, un
Oltchim eliberat de povara datorii-
lor, pentru care va fi fixat un preþ de
vânzare ºi vor începe negocieri.”

ALINA TOMA VEREHA
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Furnizorii: „Principala cauzã
a diminuãrii cererii de energie
este criza economicã”
l Scãderea consumului de energie s-a stabilizat
la 7,5%

Scãderea cererii de energie pare
sã se fi stabilizat la un nivel cu
circa 7% mai redus faþã de cel

înregistrat anul trecut. Institutul Na-
þional de Statisticã (INS) a raportat
un consum final de energie electricã
de 28.971,4 milioane KWh, cu 7,5%
mai mic faþã de perioada corespun-
zãtoare a anului 2012.

Furnizorii de energie electricã
ne-au declarat cã economia suferã
în partea de industrie grea, care
este mare consumatoare de ener-
gie: „Industria grea, energointensi-
vã, a avut un recul puternic în acest
an din cauza crizei. Nu se poate
spune cã aceastã crizã economicã
nu a lãsat amprentã asupra eco-
nomiei noastre. În PIB nu se vede
aceste lucru pentru cã au crescut
comenzile în sectoare economice
care nu sunt mari consumatoare de
energie”.

Serviciile ºi IT-ul merg cel mai
bine. De asemenea, ºi agricultura a
avut un an bun”.

Ei ne-au precizat cã o parte din

reducerea consumului vine ºi din
condiþiile meteo (am avut o iarnã
blândã ºi o varã în care perioadele
de caniculã au fost scurte), dar ºi din
mãsuri de eficienþã energeticã. Sunt
companii care au început sã se preo-
cupe de retehnologizare ºi reduce-
rea consumului de energie, pe fon-
dul liberalizãrii pieþei, mai spun
sursele citate. Furnizorii au þinut,
însã, sã menþioneze cã principala
cauzã a scãderii consumului rãmâ-
ne, deocamdatã, criza care afectea-
zã industria grea.

Potrivit datelor INS, în primele
ºapte luni, iluminatul public a înregis-
trat o scãdere cu 9,5%, iar consu-
mul populaþiei s-a diminuat cu
1,3%. Exportul de energie electricã
a fost de 730,5 milioane kWh, în
scãdere cu 93,1 milioane kWh, res-
pectiv cu 11,3%. Consumul propriu
tehnologic în reþele ºi staþii a fost de
3.956,4 milioane kWh în scãdere cu
165,4 milioane kWh, respectiv cu
4%. (A.T.)

(continuare în pagina 3)

ASTÃZI ÎNCEPE OFERTA PUBLICÃ PENTRU 10% DIN ACÞIUNI

Daniela Lulache:
“Nuclearelectrica -
principalul beneficiar al
liberalizãrii pieþei de energie”
l “Cel mai mare risc: evoluþia consumului de energie”

N
uclearelectrica este prin-
cipalul beneficiar al li-
beralizãrii pieþei de
energie din þara noastrã,

a declarat, vineri, Daniela Lulache,
directorul general al companiei.
Domnia sa considerã cã principalul
risc pentru producãtorul de energie
nuclearã îl reprezintã evoluþia con-

sumului de energie în România.
“Nuclearelectrica nu prezintã ris-

curi speciale comparativ cu alþi emi-
tenþi. Cel mai important risc îl repre-
zintã evoluþia consumului de ener-
gie, însã vom fi un beneficiar direct
al calendarului de liberalizare a pre-
þului la energie în România”, a afir-
mat oficialul companiei, în cadrul

conferinþei de prelansare a IPO-ului
Nuclearelectrica.

Oferta publicã de vânzare a 10%
din Nuclearelectrica, prin care com-
pania va fi listatã la Bursa de Valori
Bucureºti, începe astãzi.

Consumul de energie din þara
noastrã ar urma sã scadã cu 4% pe an
pânã în 2017, potrivit planului de ad-
ministrare al Transelectrica.

Daniela Lulache a arãtat cã, anul
trecut, Nuclearelectrica a vândut
70% din producþia sa de energia pe
piaþa reglementatã, în timp ce anul
acesta ponderea va scãdea la 50%. În
aceste condiþii, profitul companiei a
fost generat, în principal, din vânzã-
rile realizate pe piaþa competitivã, a
explicat domnia sa. “Pânã acum am
livrat pe piaþa reglementatã o cotã
mare din producþie. Anul trecut am
furnizat 70% din producþie pe piaþa
reglementatã, iar anul acesta, 50%.”

ALEXANDRU SÂRBU

(continuare în pagina 6)

“Profesionalismul de la nivelul
guvernului are mari lacune”

(Interviu cu Cristian Pârvan, secretarul general al
Asociaþiei Oamenilor de Afaceri din România)

Reporter: Potrivit estimãrilor
INS, economia noastrã se aflã pe
un trend crescãtor. Care este reali-
tatea din mijlocul oamenilor de
afaceri?

Cristian Pârvan: Este foarte bine
cã statistic economia merge bine,
însã, în ceea ce priveºte durabilita-

tea, ne temem cã avem încã o proble-
mã majorã.

Economia trebuie privitã pe bu-
cãþi, pentru a cere celor care decid
mãsuri în funcþie de domeniu. Sunt
sectoare care, aparent, nu au nevoie

de prea multe intervenþii, dar sunt ºi
domenii în care intervenþiile ar fi be-
nefice.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 4)

Profesionalismul de la nivelul gu-
vernului are mari lacune, considerã
Cristian Pârvan, secretarul general al
Asociaþiei Oamenilor de Afaceri din
România (AOAR).
Domnul Pârvan salutã faptul cã, din
punct de vedere statistic, economia
merge bine, însã apreciazã cã dura-
bilitatea creºterii economice repre-
zintã, încã, o problemã majorã.
Reprezentantul AOAR ne-a spus,
într-un interviu, cã lipsa politicilor
publice se simte atât în învãþãmânt,
“unde sunt ºcoli cu clase zero în
douã schimbri ºi ºcoli fãrã autoriza-
þie pentru cã nu au utilitãþi", cât ºi în
sãnãtate, unde încã nu avem o stra-
tegie pentru a atrage fonduri europe-
ne ºi unde lipseºte producþia de vac-
cinuri.
În opinia domniei sale, guvernanþii
trebuie sã dea dovadã de mai multã
competenþã ºi de mai multã dragos-
te pentru viitorul þãrii noastre,
întrucât “ceea ce se face acum va
afecta pe termen lung România”.

“Guvernul a încercat sã se derobeze de orice fel de

rãspundere ºi se limiteazã la aºa-zisele privatizãri, care nu

înseamnã decât o înstrãinare ºi o reducere permanentã a

capitalului românesc”.

ÎN AªTEPTAREA AVIZULUI DE LA
CONSILIUL CONCURENÞEI

Autoritãþile “scutesc” de
privatizare 1.500 de angajaþi
ai CFR Marfã, concediindu-i
lMãntescu: “Cei 1.500 de concediaþi nu vor
primi salarii compensatorii”

Pe final de privatizare, în jur de
1.500 de angajaþi ai CFR Marfã vor
pleca acasã, sindicatele din domeniu
fiind înºtiinþate, vineri, în acest sens,
de cãtre conducerea companiei.

Concedierile vor fi fãcute în pe-
rioada noiembrie-decembrie.

Sindicaliºtii s-au arãtat surprinºi
de decizia societãþii, susþinând cã li

s-a promis cã nu vor avea loc dispo-
nibilizãri pânã anul viitor.

Iulicã Mãntescu, preºedintele Fe-
deraþiei Mecanicilor de Locomoti-
vã din România, ne-a declarat:
“Suntem ºi noi surprinºi, nu ºtim
cum ºi de ce a fost luatã aceastã
decizie.” (E.O.)

(continuare în pagina 3)

Jefuirea sistemului privat de pensii
nu poate opri declinul Poloniei

De ce are nevoie un miracol
economic de confiscarea
proprietãþii private? Pãi, nu

are, decât dacã toatã povestea cu mi-
racolul nu a fost decât un miraj.

În ultimii ani am
urmãrit evoluþia
economicã a Polo-
niei pornind de la
principiul “dacã un
lucru pare prea bun
ca sã fie adevãrat,
atunci probabil cã
nu este adevãrat”.

Am trecut de la o paralelã între
miracolul economic al Poloniei ºi o
iluzie (n.a. A fost “miracolul” eco-

nomic din Polonia doar o iluzie?,
Bursa, 31 martie 2011) prin “auto-
strãzile Poloniei care ajung în Gre-
cia” (n.a. Bursa, 30 noiembrie 2011)
pânã la “fluierul final al miracolului
economic polonez” (n.a. Bursa, 18
mai 2012) ºi decizia de pornire a ti-
parniþei monetare (n.a. Bursa, 27
august 2013).

Când au apãrut ºtirile privind o
posibilã naþionalizare a fondurilor
private de pensii din Polonia, le-am
trecut în categoria noii “normalitãþi”
europene ºi aºteptam doar magnitu-
dinea dezastrului, fiind curios sã vãd
justificãrile autoritãþilor.

Nu am fost dezamãgit. În urmã cu

câteva zile, guvernul de la Varºovia a
anunþat transferul a mai mult din ju-
mãtate din activele fondurilor de pen-
sii private cãtre fondul de stat al asi-
gurãrilor sociale. Reuters scrie cã “re-
forma transferã obligaþiunile emise
de guvern din fondurile private cãtre
fondul de stat”. Oare de când este
confiscarea inclusã în categoria refor-
melor? Sau tot ceea ce fac guvernele
economiilor “emergente” este inclus,
automat, în categoria reformelor?

Bursa polonezã s-a prãbuºit în
urma anunþului, deoarece “schimbã-
rile au depãºit aºteptãrile pieþelor”,
dupã cum mai aratã Reuters.

(continuare în pagina 6)
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